
 
نشست مديران دبيرستان های منطقة٤ 
با حضــور دکتــر مرتضــی مجد فر، 
عضو شــورای ســردبيری رشد مديريت 
مدرســه و محمدحسين لونی، رئيس 
آموزش وپــرورش هميــن منطقه برگزار 
شــد. اين جلســه کــه فصلنامة رشــد 
مديريت مدرســه آن را بــا انگيزة تبيين 
موضوع«برنامه های ويژة ١٠٠ روز پايانی 
مــدارس» طراحی کرده بــود، با عنوان 
برنامه ريــزی در ١٠٠ روز باقی مانــده در 

پايان سال تحصيلی برگزار شد.
در ابتدای اين نشســت، دکتر مجدفر 
طی سخنانی گفت: «امســال، به دلايل 
متعدد، تعطيلات غيرمترقبة فراوانی برای 
مــدارس رخ داد؛ به طوری که از زمان  در 
اختيار مدارس و معلمان، برای آموزش به 
دانش آموزان کاسته شد. لذا ممکن است 
کيفيت و کميت آموزشی به حد مطلوب 
نرسد. البته اين موضوع، مسئله ای نيست 
که فقط در سال تحصيلی جاری رخ داده 
باشد بلکه به دلايل گوناگون امکان دارد 
در مدارس ما به وقوع بپيوندد، ولی امسال 
از لحاظ زمانی، بســيار فراوان و تکراری 

شد.»
کــرد: «می دانيد  بيان  مجد فــر  دکتر 
که زمــان لازم برای تدريــس باکيفيت 
کتاب های درســی تدوين شــده توسط 
کارشناســان و مؤلفان کتاب هاي درسي، 

در دوره های تحصيلی ابتدايی تا متوسطة 
دوم، بين ٨٠٠ تا ١٠٠٠ ساعت است؛ در 
حالی که به دليل فعاليت های متفاوتی که 
خارج از برنامه های درسی در مدارس انجام 
می شود، از جمله فعاليت های پرورشی که 
ضروری اســت و نيز زمان های تلف شدة 
غير ضروری، اين زمان به طور کامل محقق 
نمی گردد. امســال هم به دلايلی که ذکر 
شد، عملاً در طول سال تحصيلی کمتر از 
٧٠٠ ساعت زمان برای آموزش در اختيار 
داشتيم. لذا برای تکميل فرايند «کاشت، 
داشت و برداشت» در فعاليت های ياددهی 
ـ  يادگيری، مجموعة هيئت علمی مدارس 
بايد بيشــتر تلاش کننــد و همه در پی 
عملياتی کردن راه حل  هايی باشيم که تا 
حد ممکن از افــت تحصيلی جلوگيری 
کنيم. به همين منظور، مجلة رشد مديريت 
مدرسه، همگام با مدارس، برنامه های ويژة 
١٠٠ روز پايان ســال تحصيلی را مطرح 
کرده و در اين شمارة هم به طور مبسوط 
اين موضوع را در دستور کار خود قرار داده 

است.»
دکتر مجد فر در ادامه عنوان کرد: «حال 
ببينيــم منظور از ١٠٠ روز پايانی ســال 
تحصيلی، چه روزهايی است. در اين ارتباط 
دو ديدگاه وجود دارد؛ يک ديدگاه مرتبط با 
معلمان، که رئيس محترم آموزش وپرورش 
منطقــة ٤، آقای لونی، هــم بر آن تأکيد 
دارند و فعاليت های مربوطه را از پانزدهم 

بهمن ماه آغاز کرده اند. از ديد اين دوستان، 
٤٥ روز باقی مانده تا پايان ســال شمسی 
٩٨ و نيــز ادامة فعاليت هــای مدارس از 
آغاز مجدد کار در فروردين ١٣٩٩ تا آغاز 
امتحانات نوبت دوم، مجموعاً ١٠٠ روز را 
شامل می شــود. در اين ١٠٠ روز، بايد به 
دنبال جبران عقب ماندگی های آموزشی و 
برنامه های ويژه باشيم تا به نتايج مطلوب 
برســيم. ديدگاه ديگر، مديريتی اســت 
و ١٠٠ روز پايانــی ســال تحصيلی را از 
بازگشايی مدارس در فروردين ماه ١٣٩٩ 
تا پايان امتحانات نوبت دوم و اعلام نتايج 
در برمی گيرد؛ يعنی تقريباً تا پانزدهم يا 
بيســتم تيرماه که مصادف است با اعلام 
نتايج، شــروع کلاس های جبرانی و نيز 
آغاز فصل برنامه ريزی برای سال تحصيلی 

جديد پيش ِ رو.»
وی با اشــاره به اهميــت برنامه ريزی 
تحصيلی توســط مديــران در تيرماه هر 
سال، اظهار داشت: «برخلاف تصور برخی 
مديران ارشــد و ميانی آموزش وپرورش، 
مبدأ و سرآغاز هر سال تحصيلی، ابتدای 
تير مــاه و بلافاصله بعــد از تحليل نتايج 
امتحانات نوبت دوم اســت، نــه مهرماه. 
بنابراين، شــعار معروف «از مهر تا مهر» 
بايد ملغی و به جــای آن عبارت «از تير 
تا تير» يا از تير تا پايان خرداد ســال بعد 
رايج شود و مديران مدارس با تحليل نتايج 
آزمون ها و فعاليت های انجام شده در ١٠٠ 
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روز آخر ســال تحصيلی و با اســتفاده از 
تحليل های صورت  اطلاعات حاصــل از 
پذيرفته، برای تغيير يا جابه جايی معلمان، 
و بهبود و کيفی سازی روش تدريس آنان 
برنامه ريزی هــای لازم را انجام دهند. در 
يک کلام، بايد گفت همــه چيز مربوط 
به سال تحصيلی جديد بايد در تابستان 
صورت گيــرد و مهرماه فصل برنامه ريزی 
و بررســی چالش های تحصيلی تربيتی 

مدرسه و دانش آموزان نيست.»
وی با درخواســت از مديران مدارس و 
با بيان اينکه در ادامة جلســه، روش های 
بيســت گانه ای را برای بهبــود کيفيت و 
سطح تحصيلی نمرات دانش آموزان عنوان 
خواهد کرد (پيوند سخنان دکتر مجدفر در 
اين ارتباط که برگرفته از يکی از مقالات 
وی در مجلة رشد مديريت مدرسه است، 
در داخل چارچوب حاشــية مطلب ذکر 
شده است) گفت: «بهتر است بين تمامی 
عوامل مدرسه، هماهنگی های لازم صورت 
گيــرد و در ١٠٠ روز باقی مانده از ســال 
تحصيلی (با بهره گيری از دو ديدگاهی که 
مطرح شد) با تشکيل کميته های سه گانة 
معلمــان، دانش آموزان و اوليا، جلســات 
انگيزشی جهت افزايش بهره وری آموزشی 
توســط مديران برگزار شود. ضمن اينکه 
اداره هم با نظارت و ارائة رهنمود و تشکيل 
جلســات هماهنگی، کمک های فکری و 
عملياتی لازم را بــه مديران مدارس ارائه 

خواهد کرد.»
دکتر مجد فر، در ادامه ضمن قدردانی از 
مسئولان آموزش وپرورش منطقة ٤ که در 
چنين زمانی از سال تحصيلی (بهمن ماه 
٩٨) مبادرت به تشکيل چنين جلسه ای 
کرده اند، اظهار داشت: «در سال تحصيلی 
جــاری، در منطقة ٤ تهــران برنامه های 
ويژه ای با همکاری مديران مدارس صورت 
گرفته و نتايج بســيار خوبی هم حاصل 

شده است.»
وی بــا بيــان اينکــه آموزش وپرورش 
منطقة ٤ دارای شــرايط ويژه و متفاوتی 
اســت، بيان کرد: «تعداد و تنوع اقشار و 
بافت های دانش آموزان و محلات منطقة ٤ 
بسيار متفاوت است؛ به طوری که در اين 
منطقه هم دانش آموزانی از شرق خيابان 
پاســداران را داريم و هم فراگيرندگانی از 
محلات محــدودة تهران پــارس و خاک 

سفيد را، و برنامه ريزی در چنين شرايطی 
به درايت و برنامه های آموزشی  و  پرورشی 
متفاوت تر و پيچيده تری نياز دارد که شايد 
در ســاير مناطق تهران و شهرســتان ها 
نيازی به لحاظ کردن چنين ويژگی هايی 
در برنامه های آموزشی  و پرورشی، چندان 

ضروری نباشد.»
قبل از دکتر مجدفر، محمدحسين لونی، 
رئيــس آموزش وپرورش منطقة ٤ نيز در 
سخنانی با بيان اينکه مدت باقی مانده از 
ســال تحصيلی، مقطع حساسی از دورة 
يک سالة آموزشــی مدارس است، عنوان 
کرد: «جلسات مختلفی با مديران منطقه 
برگزار کرده و برنامه های اجرايی مدارس 
را مورد بررســی قرار داده ايــم و کارها و 
برنامه های متعددی نيز در زمان باقی مانده 

انجام خواهد شد.»
وی بيان کــرد: «از مديــران مدارس 
مشاوره  با  می کنم  درخواســت  مختلف 
دادن به يکديگر و کمک و همکاری، در 
اجرای برنامه ها هم پوشانی خوبی داشته 

باشند.»
وی با اظهار اينکه جلســات انگيزشی 
تأثيــر بســياری در بهره وری آموزشــی 
خواهد داشت، گفت: «اميدوارم برنامه های 
تدوين شده برای باقی ماندة سال تحصيلی 
مکمل همديگر باشــند و همة مدارس از 
برنامه هايی جهت ارتقای آموزش وپرورش 

برخوردار شوند.»
   

 در حاشــية اين نشست، خبرنگار رشد 
مديريت مدرســه با چند تــن از مديران 
مدارس گفت وگوهای کوتاهی انجام داده 

است که در ادامه می خوانيد.

      
دکتر نوريه شادالويی مدير دبيرستان 
دخترانة دولتی ايران اســت و ٢٧ ســال 

سابقة خدمت دارد.
او با اشــاره به اينکه همــة تلاش ما در 
برگزاری برنامه های آموزشــی و پرورشی 
ســه ماه آخر سال تحصيلی، تبديل وضع 
موجود به وضع مطلوب اســت، می گويد: 
«در ١٠٠ روز باقی مانده از سال تحصيلی و 
پس از امتحانات نوبت اول، سعی می کنيم 
بــا بازنگری در برنامه ريزی های مدرســه، 
خلأهای گذشــته را تا حد امکان جبران 
کنيم. همچنين با تحليل نتايج آزمون های 
نوبت اول، مشکلات را بررسی و در جهت 
رفع آن ها تــلاش می کنيم. اين کار باعث 
افزايش کيفيت آموزش می شود و وضعيت 
درســی دانش آموزان را بهبود می بخشد. 
گاهــی در برنامه های آموزشــی نيازمند 
مهندسی مجدد هستيم تا بر وضع تحصيلی 
و پرورشــی دانش آموزان اشراف بيشتری 
داشته باشيم. همچنين شــوراهای فعال 
در مدرســه، اعم از شورای دبيران، شورای 
دانش آموزان و شورای اوليا برای برگزاری 
برنامه های از قبل طراحی شــده، بيش از 

پيش همکاری و فعاليت می کنند.»
وی با اشاره به تعطيلی زياد مدارس در 
سال تحصيلی ٩٩-١٣٩٨ گفت: «با توجه 
به تعطيلات چند ماه گذشــته، نيازمند 
برگزاری برنامه های متنوعی هستيم تا از 
افت تحصيلی جلوگيری و فرصت از دست 

رفته جبران شود.»
شادالويی يکی ديگر از اقدامات سه ماه 
آخر ســال تحصيلی را بررسی و تحليل 

برنامه های پرورشی مدرسه عنوان کرد.

   
 

 

http://www.roshdmag.ir/fa/article/18264

| | |۳۷



      
    

دبيرستان  مدير  اخوی  ميناسادات 
شهيد صديقه رودباری است و ٣١ سال 
ســابقة کار دارد. او يکی از اقدامات مهم 
١٠٠ روز آخر ســال تحصيلی را بررسی 
نتايــج امتحانات می دانــد و در اين باره 
می  گويد: «ما در مدرســه کيفيت علمی 
درس های ارائه شــده و امتحانات برگزار 
شــده را مورد بررســی قــرار می دهيم 
و نتايــج حاصل از تحليــل آزمون ها را 
بــا خانواده های دانش آمــوزان در ميان 

می گذاريم.»
برای  برنامه ريزی  دربارة  اخوی  سادات 
دانش آموزان پاية يازدهم که در آســتانة 
شرکت در کنکور دانشگاه ها در سال بعد 
هستند نيز می گويد: «برای دانش آموزان 
اختصاصی  برنامه ريــزی  يازدهــم  پاية 
صورت می گيــرد. اردوهای مطالعاتی در 
مکان های مختلف برای اين دانش آموزان 
همچنين  و  اســت  شــده  پيش بينــی 
امتحانات شبه نهايی جهت آمادگی آنان 
برگزار خواهد شد. همايش هايی نيز برای 
آشــنايی و آماده سازی اين دانش آموزان 

در ماه های آينده برگزار می شود.»
او شاداب سازی محيط علمی و آموزشی 
مدرسه را از ديگر برنامه های مهم مدرسه 
برمی شــمرد و می گويد: «در آستانة روز 
زن، جهت شادابی بيشتر دانش آموزان و 
رفع کسالت آنان اردوهای خانوادگی مادر 
و دختر در نظر گرفته شــد. همچنين با 
توجه به اينکه شــادابی معلمان موجب 
افزايش بهــره وری تحصيلی می شــود، 
در همين راســتا جشــنوارة غــذا با نام 
قابلمه پارتی برای افزايش شــادابی و در 
نهايت پيشرفت بهره وری معلمان مدرسه 
تدارک ديده شــده که در ماه های آينده 

برگزار خواهد شد.»
ســادات اخــوی از ديگــر اقدامــات 

مدرســه اش در ١٠٠ روز باقی مانــده از 
ســال تحصيلی، به تشــکيل جلسات و 
همايش های آموزشــی بــرای معلمان و 
آشنايی  می کند: «برای  اشاره  خانواده ها 
بيشتر با مســائل مربوط به دانش آموزان 
از نظر علمی و پرورشــی، نشست هايی 
پيش بينــی شــده اســت. همچنيــن، 
دوره های آموزشی بهبود و تقويت ارتباط 
مربيان و معلمان با نســل جوان برگزار 
خواهد شــد که مطمئنيم نتايج مثبتی 
خواهد داشــت.» او برگزاری برنامه های 
تشويقی و رسيدگی بيشتر به نقاط ضعف 
شناسايی شده در برنامه های آموزشی را 
از فعاليت های ديگر ماه های آخر ســال 

تحصيلی مدرسه می داند.

      
    

بهجت الملــوک کبيــری مديــر 
دبيرستان شهيد صادقی است و ٢٨ سال 

سابقة کار دارد.
يکی از مهم ترين اقدامات او در ١٠٠ روز 
آخر سال تحصيلی، شناسايی آسيب های 
اجتماعی داخل و خارج محيط مدرســه 
اســت. او در اين باره چنيــن می گويد: 
«ما در نظر داريم آســيب های اجتماعی 
مدرســه و خارج از محيط آموزشــی را 
شناسايی و بررسی کنيم. در اين زمينه از 
مشاوران و متخصصان جوانی که از نظر 
سنی فاصلة زيادی با دانش آموزان نداشته 
باشند، برای آموزش مهارت های زندگی 
اســتفاده خواهيم کرد. از همکاری ساير 
مراکز بهداشــتی و آموزشی نيز بهره مند 
خواهيم شــد. همچنيــن، دانش آموزان 
از نظر جســمی و روانی مورد تحليل و 
بررســی قرار خواهند گرفت که بخشی 
از اين کار به کمــک خود آنان با عنوان 
سفيران بهداشت در مدرسه انجام خواهد 

شد.»

 از ديگــر اقدامات اين مدرســه ترويج 
کتاب خوانی اســت. کبيری در اين مورد 
توضيــح می دهد: «ما در برنامه های ١٠٠ 
روز آينده، معرفی سفيران کتاب را خواهيم 
داشت که در راستای غنی سازی فرهنگی 
دانش آموزان مدرســه و ترغيب و تشويق 

آنان به کتاب خوانی و مطالعه است».
او با اشــاره به اينکه در ارديبهشت ماه 
آينــده با بهره گيری از گروه همســالان، 
اردوی مطالعاتی برای رفع اشکالات درسی 
برگزار خواهد شد، می گويد: «در شرايط 
اقتصادی موجود، استفاده از قابليت های 
دانش آموزان برتر و گروه همســالان امر 
مهمی اســت که موجب افزايش ســطح 

کيفی آموزش خواهد شد.»

      
   

مجتبی امينی در حــال حاضر مدير 
مدرســة دولتی استاد پورداوود است و ٣٢ 
سال ســابقة کار در آموزش وپرورش دارد. 
او نيز در اين  باره می گويد: «سعی  می کنيم 
با ايجاد فضای شــاد و آزاد در کلاس های 
درس، زمينة اظهارنظر و گفت وگو را برای 
همة دانش آموزان ايجــاد کنيم. علاوه بر 
اين، مسائل و مشکلات ترم اول تحصيلی 
بررسی و آسيب شناسی خواهد شد و پس از 
شناسايی نقاط ضعف دانش آموزان، دوره ها 
و برنامه های آموزشی و پرورشی مناسبی 
برگزار می کنيم. جهت افزايش سطح کيفی 
آموزش، کلاس هــای فوق برنامه به صورت 
فشرده برگزار خواهند شد. در پاية دوازدهم 
هم مشــاورة تحصيلی فعال تر می شــود 
و همايش هــای آموزشــی بــرای تمامی 
دوره های تحصيلی در نظر گرفته شده است. 
در ١٠٠ روز باقی ماندة ســال تحصيلی و 
در جهــت افزايش قبولی و کيفيت علمی 
برگزار  شبه نهايی  امتحانات  دانش آموزان، 
خواهد شد. همچنين، با برگزاری برنامه های 
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تشــويقی با حضور اوليا و برقراری ارتباط 
بيشتر با خانواده ها تلاش می کنيم انگيزة 

دانش آموزان را افزايش دهيم.»

       

احترام الســادات عطــارد، مدير 
دبيرســتان دخترانة نمونــة دولتی امام 
محمدباقر عليه الســلام، ٣٤ سال سابقة 
کار آموزشــی و ٢٧ سال سابقة مديريت 
در آموزش وپرورش دارد. او با اشــاره به 
اينکه برنامه های ١٠٠ روز پايان ســال 
تحصيلــی بايد جزء برنامه های ســالانه 
مدير مدرســه باشــند و او برای آن ها از 
قبل برنامه ريزی کرده باشــد، می گويد: 
«مديران مــدارس بايد در ۱۰۰ روز آخر 
سال تحصيلی، تمامی حوزه های آموزشی 
 و  پرورشــی را مورد بازبينی قرار دهند تا 
دريابند که آيا آموزش و تربيت در مسير 

درستی بوده است يا خير.»
 عطارد در ادامه می افزايد: «با بازنگری 
شناسايی  را  چالش ها  می توانيم  حوزه ها 
کنيم و به مسائل آموزش وپرورش ورود 

جدی داشته باشيم.»
 به اعتقاد او، تحليل نتايج پس از آزمون 
از برگزاری خود آزمون اهميت بيشتری 
دارد. عطــارد در اين زمينــه می گويد: 
«اگر پــس از آزمون نتايج اعلام شــده 
مورد تحليل و بررســی قرار نگيرد، نقاط 
ضعف شناسايی نخواهند شد و کل مسير 

آموزش به خطا خواهد رفت.»
 او با بيان اينکه هرچه آگاهی بيشــتر 
باشد، شــاهد بهره وری بيشتری خواهيم 
بود، می گويد: «در ماه های باقی ماندة سال 
تحصيلی جهت ارتقای آگاهی دانش آموزان، 
نشست های علمی و پرورشی و همچنين 
اردوهای علمی نوروزی برگزار خواهد شد. 
اعتمادسازی در دانش آموز تأثير بسزايی 
در بهره وری آموزشــی دارد. بدين منظور 

کارنامة آزمون های پايــان ترم را به خود 
دانش آموزان تحويل می دهيم. همچنين، 
دانش آمــوزان ميزان رضايتمندی خود از 
معلمان را در نظرسنجی ها اعلام می کنند 
تا بــر اســاس نتايج حاصــل، چالش ها 

شناسايی و توسط مشاوران رفع شوند.»

       
   

رقيــه بيــات مديــر دبيرســتان 
هيئت امنايی امامت اســت و ٣٠ ســال 

سابقة کار دارد.
 او دربارة مهم ترين فعاليت مدرسة خود 
در ســه ماه آخر سال تحصيلی می گويد: 
«با بررسی های انجام شده بعد از امتحانات 
نيم سال اول، شــاهد پيشرفت تحصيلی 
دانش آموزان در بسياری از دروس بوديم اما 
در برخی دروس نيز متوجه افت تحصيلی 
بچه ها شــديم. در ماه هــای باقی مانده از 
سال تحصيلی، جهت افزايش بهره وری در 
آموزش، بــرای دانش آموزانی که در طول 
برنامه های  بوده اند،  موفق  اول  نيم ســال 
تشــويقی خواهيم داشــت که انگيزه و 
رقابت سالم را ميان دانش آموزان افزايش 
می دهد. مراسمی نيز با حضور اوليا برگزار 
خواهد شــد. همچنين، دانش آموزانی را 
که دچار افت تحصيلی شده اند، شناسايی 
و دلايل آن را با مشــاوره های تخصصی 

بررسی خواهيم کرد.»

       
   

علی اصغر صلح جو مدير دبيرســتان 
نمونه دولتی ابوعلی سيناست. او که ٢٨ 
سال سابقة کار در آموزش وپرورش دارد، 
با بهره گيــری از تمثيل نيمة مربيان در 
ورزش فوتبال، با اشاره به اينکه نيمة دوم 
ســال تحصيلی نيمة مربيان و معلمان 

است و بايد تلاش و توجه معلم ها در اين 
مدت در جهت رفع نواقص و نقاط ضعف 
و افزايش کيفيت آمــوزش صد چندان 
باشد، می گويد: «وضعيت کيفی امتحانات 
برگــزار شــدة نوبت اول را مشــاوران و 
پشتيبان های آموزشی مورد بررسی قرار 
می دهند و نتايج حاصل، در کارگروه های 
مختلف تحليل و بررسی خواهد شد. اين 
کار در کنار همکاری و هم فکری والدين 
می تواند باعث افزايش بهره وری آموزشی 
 و  پرورشی دانش آموزان شود. همچنين، 
اردوهای مطالعاتی جهت افزايش کيفيت 
آموزش با حضور معلمان و پشتيبان های 

آموزشی برگزار خواهند شد.»

      
 

عباس علی کاشــانی مدير مدرسة 
شهيد رجايی است و ٣١ سال سابقة کار 

دارد.
او نيز مهم ترين اقدام مدرســة خود را 
می کند  عنوان  کارنامه ها  نتايج  استخراج 
و می گويد: «در ١٠٠ روز باقی ماندة سال 
تحصيلی، با بررسی کيفيت و کميت نتايج 
علمی آزمون ها، از مشاوران جهت کاهش 
نقاط ضعف بهره خواهيم گرفت و در اين 
زمينه، برنامه های علمی و آموزشی طراحی 
خواهند شد. برای ارتقای کيفيت آموزش 
و ســطح علمی دانش آمــوزان اردوهای 
علمی و مطالعاتی قبل از خردادماه برگزار 
می شوند. همچنين با استفاده از نمودار، 
نتايج آزمون ها در دروس مختلف مقايسه 
می گردد و گزارش شــفاف و قابل بررسی 
در اختيار معلمان قرار می گيرد تا بتوانند 
نقاط ضعــف دانش آموزان را شناســايی 
کننــد و از بين ببرند. با نظرســنجی از 
دانش آموزان، عملکــرد معلمان در قالب 
کارنمای معلمی سنجيده می شود و سپس 

در اختيار معلمان قرار می گيرد.»

| | |۳۹


